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 Tehát az én válaszom az, hogy szeretem Jézust.
 A 9-es misén amikor ezt a kérdést szoktam feltenni, akkor az a vá-
lasz, hogy „Jézus szeret”. De én szeretem Jézust?
 Nemrégiben jöttem vissza a Cursilloról, ezért nem voltam vasárnap 
itt a Béke téren. (A Cursillo egy lelkiségi mozgalom, és az általuk szerve-
zett lelki gyakorlaton voltam.) Nehéz elmondani, hogy mi minden történt 
ezen a hétvégén, és nem is szabad róla beszélni, de amit el tudok, amit 
el kell mondanom, hogy segített visszatalálni Jézushoz, az Ő szeretetéhez. 
Mondjuk ez a mondat első ránézésre olyan közhelynek tűnik, de ezt az él-
ményt nemcsak én éltem át, hanem minden résztvevő, és azzal az érzéssel 
indultunk haza, hogy ezt szeretnénk megosztani mindenkivel, akivel csak 
találkozunk. Semmi különös, csak a Isten szeretete növekedett bennünk.
 Ha egy templomban azt érezzük feladatnak, hogy közösségeket mű-
ködtessünk, arra törekedjünk, hogy legyenek kirándulások, énekkarok, tá-
borok, klubok, de nem kezdjük el szeretni Jézust, akkor - bár ezek a célok 
nagyon fontosak - csak közönségszervezők vagyunk. A legfontosabb elma-
rad. Lehet, hogy sokan nem értenek velem egyet, de úgy gondolom, hogy 
ha Isten szeretetében tudunk növekedni, akkor vágyni fogunk rá, hogy ezt 
énekünkkel is hirdessük, hogy ezt osszuk meg a másikkal, és ismerjük fel 
a másikban Isten csodálatos alkotását.
 Egy Szentírási idézettel szeretném befejezni gondolataimat:

„Ezért ti elsősorban az Isten országát és annak igazságát keressétek, s 
ezeket mind megkapjátok hozzá!” (Mt 6, 33)

Antal atya

Interjú Árpád atyával

 Leültünk egymással szemben, úgy kb. másfél méternyi távolságra. 
Egy nagy, üres terem közepén, két széken, viszonylag rideg és távolság-
tartó közegben. Kicsit féltünk egymástól, izgultunk, hiszen „vallatni” ké-
szültem. Nekem sem erősségem a riportkészítés, neki új és kellemetlen 
feladat. Érezhető volt a zavar. Talán ettől a pár perces találkozástól függően 
ismerheti majd meg, döntheti el egy közösség, hogy ki is ő valójában?
Ránéztem. Jóságos ég! – gondoltam. Milyen fiatal, milyen megnyerő kül-
sejű, jó alkatú, szép arcú, tiszta tekintetű… akár a fiam lehetne; sőt a fiaim 
egy része már idősebb, mint ő. S valahogy mégis éreztem mellette, hogy 
pap közelében ülök, éreztem a tiszteletet, az időtlenséget és a bizalmat. 

Vezércikk

 » Te miért jársz könyvtárba? 
(képzelt riport)
 – Mert szeretem a könyvek szagát.
 – Itt csend van.
 – Szerelmes vagyok a könyvtárosba.
 – Szép az épület.
 – Jó a társaság.
 – Ingyen van.
 – …

 Úgy gondolom, hogy kicsit elmosolyodunk, ha ezeket a válaszokat ol-
vassuk, bár felmerülhet bennünk az a kérdés is, hogy a mai világban, ilyen 
járványos-háborús időben, amikor van már internet, járnak-e még embe-
rek a könyvtárba?
 Gondolom, mindenki érti a párhuzamot. Mivel ez egy plébániai újság, 
nem a könyvtárlátogatás szépségeiről, vagy az olvasás fontosságáról fo-
gok hosszasan elmélkedni. De hogy egyértelmű legyen, nem csak azért já-
runk könyvtárba, mert ott például van fűtés, hanem azért, mert viszonylag 
sok könyv található meg, amit így nem kell megvásárolnunk, olvashatunk, 
kikapcsolódhatunk, ismerkedhetünk, egy-egy író segítségével új világ tárul 
ki előttünk.
 Tehát a tényleges kérdés: Miért járunk templomba?
 Mielőtt tovább olvasná a cikket, kérem, hogy fogalmazza meg! Ez na-
gyon fontos, mert csak így tudunk együtt gondolkodni. Miért jár templom-
ba? Mi az oka, és mi a célja?
 Mi az én válaszom?
 Nem vagyok gondolatolvasó, de úgy érzem, hogy sokan azt gondol-
ják, hogy a jó közösségért, a liturgiákért, a jó beszédekért, az orgonáért, 
az énekekért, a dicsőítésért, a szép templom vagy a csend miatt. És ezek 
nagyon fontos dolgok. Viszont ha csak emiatt járunk templomba, a legfon-
tosabb dolog elmarad.
Olyanok lennénk, mint azok, akik egy középkori kódex gyönyörű énekét 
csak a szépsége miatt akarják elénekelni a templomban. Igen, az ének 
fontos. De fontosabb, hogy ezt az éneket Isten iránti szeretetből írták, az 
Ő dicsőségére. Fontosabb, hogy így tudjunk énekelni, hogy a zene növelje 
szívünk szeretetét Isten iránt, és mindazok szeretetét, akik ezt hallgatják.
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Tudós elmék képezték ki, többet tud az Istenről, az Egyházról, az emberi 
lélekről, mint én valaha tudhatok. Neki el lehet mondani akármit, mert ő: 
PAP. Hirtelen felidézem: én ezt már meg is tettem az első találkozásunkkor 
a Csodatáborban. Jól esett. Utána csak kicsit éreztem szégyenérzetet, hogy 
első látásra megosztottam legféltettebb titkaimat, bűneimet, sebezhetősé-
gemet… S legközelebb, amikor találkoztunk, mosoly és bátorítás irányult 
felém a tekintetében. Néztem, hogy vajon másokra is így tekint, hogy „alap-
ból” ilyen a tekintete? Nem, úgy láttam, hogy személyesen nekem szánt 
tekintetet kaptam, a bizalom és a testvériség üzenetét: „Ismerlek, bíztál 
bennem,” … talán valami szeretet-féle is ragyogott benne. Örültem. Vajon 
így/ilyen marad? Vajon mi lesz 5-10-20 év múlva? Vajon jön-e csábítás, kí-
sértés? Vajon ezekre nemet tud majd mondani? És mindeközben IGEN-t tud 
majd minden nap mondani az első IGEN után, amit Istennek adott válaszul? 
Vajon ki tud majd tartani? Vajon nem rongálják meg, nem rongáljuk meg ezt 
a friss, zsenge, üde hivatást?
 A mostani plébánosunk mellett, aki hiteles ember, és elkötelezett pap, 
sokat tud majd tanulni. Csak tudjon kíváncsi, figyelmes, nyitott maradni, 
akinek el lehet mondani MINDENT, aki gondolkodik ezeken a „mindeneken”, 
figyelmet, megértést, elfogadást tanúsít, és ha szeretetre is képes lesz, jó 
tanácsokat is tud adni nekünk az életünk kríziseire, a lelkünk botlásaira, a 
testünk gyengeségeire. Úgy hiszem, ilyen papot kapott egyházközségünk. 
Miért gondolom ezt? - a válasz benne van abban, amit meghallgathattam az 
első interjún, amit a BékeHírnek adott:
 » Kérlek, beszélj egy kicsit magadról és a családodról!

 Bársony Árpád vagyok, 25 éves. Öten vagyunk testvérek. Két bátyám 
van és két húgom. Zsámbéki vagyok, ott nőttem föl, Budaörsre jártam is-
kolába, cserkész is vagyok a Zugligeti Cserkészcsapatban. Érdekes, amióta 
az eszemet tudom, mindig bejártunk Pestre misére. Persze, amikor valami 
miatt nem tudtunk bejutni Pestre, akkor Zsámbékon mentünk templomba, 
így a zsámbéki közösségnek is aktív tagjai voltunk. Igazából mindig Buda-
pesthez kötődött az életem, egyetemre is ide jártam, a Pázmányon mole-
kuláris bionikát tanultam egy évig. Ezt hagytam félbe, és onnan mentem 
az Esztergomi Szemináriumba. Emiatt a pesti kötődés miatt jelentkeztem 
ebbe az egyházmegyébe, annak ellenére, hogy Zsámbékon születtem, ami 
a Fehérvári Egyházmegye. Így nem is merült fel bennem a gondolat, hogy 
oda jelentkezzem.

 » Ezen nem csodálkoztak? Nem kérdezték az okát?
 Nem, de a kérdés kapcsán ugranék egyet az időben, mert most is jó 
érzés visszagondolni rá: azt sem tudtam, hogy pontosan hogyan kell jelent-
kezni a szemináriumba. Az interneten utánanéztem hogyan kell jelentkezni, 
találtam egy telefonszámot, felhívtam a Központi Szemináriumot, ahol a 
portás jelentkezett, aki kapcsolt valakit, neki mondtam, hogy nem tudom, 
hogyan kell jelentkezni, találtam egy telefonszámot, és azt hívtam… stb. 
Első reakciója az volt, hogy kicsit nevetett, aztán szépen elmondta, mit kell 
tennem, én pedig jelentkeztem. A történet poénja, hogy két év esztergomi 
szeminárium után felküldtek Pestre tanulni, ahol Marton Zsolt – most már 
Váci megyés püspök atya – volt a rektor, s amikor beszélgettünk, akkor de-
rült ki, hogy hozzá kapcsoltak, amikor jelentkezni próbáltam. Megvolt en-
nek a bája, hogy volt egyszer egy ilyen fiatal idióta, aki azt sem tudta, merre 
az előre, most meg, mint rektorommal beszélgetek harmadéves papnöven-
dékként. Kedves jelenet volt. De ugorjunk vissza az időben, mert ide el is 
kellett jutni valahogyan.

 Zenefüggő vagyok, rengeteg zenét hallgatok: komoly zenétől a vere-
tősig mindent, kivéve a kemény rockot és a heavy metált, az ilyen „üvöltö-
zőseket” nagyon nem szeretem. Szeretek filmet nézni, olvasni is, ha van jó 
könyv, barátokkal találkozni…. Kicsit olyan vagyok, hogyha nincs program, 
akkor én csinálok magamnak, szóval nem szoktam unatkozni, föltalálom 
magam. Szívesen utazom, bár mostanára erre már kisebb a lehetőség, vagy 
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más formában, mint eddig volt. Szívesen tanulok nyelveket. Nálunk otthon 
az volt a mentalitás - úgy neveltek minket - ahány nyelven beszélünk, annyit 
érünk majd a „nemzetközi piacon”, és ezért nagyon hálás vagyok a szü-
leimnek, hogy mindent megtettek azért, hogy aki akart, nyelvet tanulhas-
son. Támogattak bennünket, akárhány nyelvet szerettünk volna tanulni, de 
azt becsületesen kellett csinálni. Megtanultam angolul, németül, franciául, 
olaszul, aztán a szemináriumban kellett a héber, görög és a latin. A nyelv-
tanulás számomra mindig egy jó játék volt: a szavakat, mint építőelemeket 
építem fel a nyelvtani szabályok mentén. Aztán most már valahogy úgy va-
gyok a nyelvekkel, hogy minek is tanultam olyan sokat, hiszen a mostani 
hivatásomhoz nem tudom majd felhasználni.
 Nagy vágyam volt testvéremmel, hogy Oroszországban tanuljunk 
egyetemi szinten, és – ő nem akart - én szerettem volna ott is dolgozni. Er-
ről azért nehéz volt lemondani, amikor szemináriumba mentem. Miért pont 
Oroszország? Valami megfog bennük – az, ahogy élnek… nagyon sok sze-
retetet tapasztaltam náluk, és egyébként a szlávoktól, hiszen sokat voltam 
keletebbre: Oroszországban, Ukrajnában és Moldovában, ott volt még Ka-
zahsztán, Üzbegisztán. Amikor volt egy kis ösztöndíjam, vagy a szüleim tá-
mogattak, és volt lehetőségem utazni, akkor én inkább kelet felé vettem az 
irányt. Az az egyszerűség, ahogy élnek, és közben tudnak boldogok lenni, az 
engem megfog. Cserkészekkel is sokat jártunk Kárpátaljára betlehemezni 
a két ünnep között, ilyenkor rendes „nagy műsort” adtunk, egész busznyian 
voltunk. Hazafelé átjöttünk a határon, mindnyájan ünnepeltünk, hogy átér-
tünk: sikerült átjutni (áthoztuk, amit szerettünk volna…), aztán egyszerre 
csend lett a buszon, egészen Budapestig. Nem olyan csend, hogy mindenki 
alszik, hanem elmélkedős csend – a lélek csendje – amikor mindnyájan vé-
giggondoltuk, hogy mi mindenünk van, hogyan viszonyulunk a dolgainkhoz, 
hálásak tudunk-e lenni azért, amink van, hiszen kint azt tapasztaltuk meg, 
hogy nem minden olyan magától értetődő, ami itthon evidens. Ezek nagyon 
különleges tapasztalatok, melyek formáltak engem. Ezért szerettem úgy 
utazni, hogy ezek az alkalmak formálják az emberekről és a világról alko-
tott képemet. Nagyon szeretek úgy jelen lenni a világban, hogy egyre jobban 
megismerem azt, és a benne élő embereket is. Folyamatosan szembesülök 
azzal, hogy a valóság sokkal több, mint amit én látok belőle.
 Ezért vagyok nagyon hálás, hogy gyóntathatok: amikor az emberek 
jönnek, és megosztják az életüket, és a nehézségeiket velem. Egyrészt 
nagyon kicsinek érzem magam ebben a helyzetben, amikor 25 évesen – 

kis csíraként – valaki bizalmat szavaz nekem, beavat, beenged az életébe, 
másrészt nagyon hálás vagyok, mert szembesülök azzal, hogy mi a való-
ság. Amikor kiállok és beszélek, akkor nem az a célom, hogy akár lehetet-
len feladatokat vagy teljesíthetetlen / világtól elrugaszkodott elvárásokat 
zúdítsak az emberekre. Ebben például nagyon sokat segített az, hogy ami-
kor félbehagytam az egyetemet, – a második szemesztert nem fejeztem 
már be - elmentem dolgozni. Kerestem, hogy mi az, ami kézenfekvő le-
hetőség számomra, aztán az Irgalmasrendi Kórházban kötöttem ki, ahol 
betegszállítóként dolgoztam jó két és fél hónapot. (utána kezdődött a sze-
minárium) Nem lennék ma olyan, amilyen vagyok, nem az lennék, aki most 
vagyok, ha nem lett volna az az egy egyetemi év, és a kórházi munka ne lett 
volna része az életemnek. Ott találkoztam először igazán a szenvedéssel, 
a halállal. Rengeteg emberrel találkoztam, beszélgettem. Olyan nyomorú 
sorsokat és olyan elképesztő élettörténeteket ismertem meg, amik teljesen 
felforgatták a világról addig kialakított elképzeléseimet. Ezért én nagyon-
nagyon hálás vagyok azoknak, akik bizalommal voltak irántam.
 Volt egy felvételi, felvettek, Esztergomba kerültem, amit nehezen vi-
seltem, … én nem akartam ott lenni, vagy inkább, nem volt terv, hogy oda 
kerüljek…
 Vallásos család voltunk mindig, és vagyunk is, de hogy is fejezzem ki 
magam… kicsit olyan „vallásoskodóak” voltunk, ami alatt azt értem, hogy 
nem mindig éreztem élőnek a hitünket. A szüleim kertészmérnökök, ők azt 
mondták, hogy „mi igyekeztünk egy értékrendet adni nektek, és utána azt 
csináltok, amit szeretnétek”. Így a bátyám villamosmérnök lett, kisebbik 
bátyám kint tanul Szibériában, ő reaktormérnök, nagyobbik húgom szalézi 
nővér, ő most kint van Rómában noviciátusban, a kisebbik húgom pedig a 
SOTE-n gyógytornásznak készül, most kezdi a második évet. Mindenki azt 
választotta, amit szeretne, de sosem került szóba, hogy egyáltalán valaki …
pap lehetne… Elmentünk minden vasárnap, ünnepen, volt hogy hétköznap 
is misére, így teljesen evidens volt, hogy vannak papok, de hogy bárki/akár-
ki pap akarna lenni, az mondjuk fel sem merült. Pedig van pap ismerősünk, 
a tágabb családhoz is tartozik pap, de sosem kérdeztük, hogy miért lett 
pap… csak tudtuk, hogy ő egy pap.
 Na jó, látom mit „akarsz” hallani, (mosoly) azért emlékszem, hogy 
kisgyerekkoromban volt olyan gondolatom, hogy pap legyek, összegyúrtuk 
a kenyérbelet, játszottunk, de hogy komolyan gondolkodtam volna rajta, 
olyan nem volt. Nem tartottam ezt normálisnak. Bevallom, nem is akartam 
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pap lenni. Nagycsaládban nőttem fel, cserkész vagyok, folyamatosan gye-
rekek között voltam, fiatalokkal foglalkoztam, azt gondoltam, hogy majd 
nekem is lesz egy családom, én majd dolgozom, és “Valaki” majd apaként 
felnéz rám. Ez nagyon különleges érzés lehet, nem pótolhatja semmi.
 Nekem nincs olyan élményem, hogy megyek az utcán, és ott megvi-
lágosodom, hogy engem az Isten papságra hív. Olyan sem volt, hogy csend-
ben, elmélyülten imádkozom, vagy szentségimádás közben azt érzem, hogy 
megszólít az Isten. Nekem ilyen nem volt. El tudom fogadni, hogy valakiben 
ez így születik meg, de nekem nem volt ilyen.
 A történet teljességéhez talán hozzátartozik, hogy volt néhány lelki 
sérülés, törés az életemben, ami elvezetett oda, hogy arra jutottam: sok ér-
telme nincs ennek az egész vallásoskodásnak. Úgy foglalnám össze, hogy 
nem volt ÉLŐ az egész. Nem éreztem azt, hogy valaki hívő katolikus ember, 
és ez tényleg meghatározza az életét. Olyanokkal találkoztam, akiknek van 
az életük, ezzel párhuzamosan van a vallásos életük. Ez számomra olyan 
visszás volt: most egy darabig szidjuk egymást, aztán szünet, mert mise 
van, utána ugyanúgy folytatjuk, mint előtte. Ennek nem találtam az értel-
mét, vagyis mi értelme van így a vallásosságnak? Ezeknek a töréseknek, 
sebeknek, meg a kamaszos lázadásnak, miszerint „minek csináljak bármit 
is, aminek szerintem nincs semmi értelme”, az lett az eredménye, hogy nem 
is jártam se misére, se gyónni – minek? Jó, persze vizsgaidőszakban, meg 
gimiben dolgozat előtt: „Hú, nem tanultam semmit, Uram segíts meg!” – fo-
hászkodtam. Tudjuk: vizsgaidőszakban, lövészárokban, meg zuhanó repü-
lőn nincs ateista… - kicsit ez az érzés maradt bennem ezekből az időkből.
 Hatalmas szeretetéhség volt – illetve van bennem. És valahogy úgy 
éreztem, ezt nem kaptam meg, legalábbis nem úgy, ahogy számomra meg-
felelő lett volna. Persze, szerettek a szüleim, szeretnek, és igyekeztek min-
dent megadni, de ha egy gyerek nem úgy kapja a szeretetet, ahogy azt ő 
igényli, akkor azt éli meg, hogy nem szeretik. Akkor azt éltem meg, hogy 
nem kapom meg azt a szeretetet, amire vágytam, így valószínű, nem va-
gyok elég jó. Sok munka és nagy feladat (volt), hogy ezt rendbe rakjam, dol-
gozom rajta. A töréseim kapcsán akkor azt éltem meg, hogy nem vagyok 
elég jó; hát milyen Isten az, aki mindezt megengedi? Imádkoztam, és nem 
volt semmi válasz… „Akkor az Istennek sem vagyok elég jó”? Ez aztán elve-
zetett oda, ahogy előbb mondtam, hogy akkor a hitnek semmi értelme… S 
nagyon érdekes volt, hogy időnként ebben a lelkiállapotban feljött bennem 
valahogy, valamiért, hogy mi lenne, ha pap lennék? Így jött fel a gondolat 

egészen konkrétan: „Árpád, és a papsággal mi lesz”? Akkor azt mondtam: 
„Semmi, mi lenne?!” … Akkor már legalább fél éven keresztül be sem tettem 
a lábamat a templomba, erre meg mit jön itt a papság a fejembe? Vagy egy-
általán az Isten… Volt, hogy a barátnőmmel csöndben üldögéltünk, s megint 
jött a furcsa gondolat: „Árpád, a papsággal mi lesz”? Emlékszem, ránéztem 
a barátnőmre, és azt gondoltam: „Hát, Uram, Te valamit nem jól gondolsz, 
nem látod, hogy nem aktuális, a dolog?”
 Aztán az egyetem alatt értem meg emberként odáig, vagy annyira, 
hogy ezzel foglalkozni kezdtem. Abban az időben kezdett rendeződni az Is-
tennel való kapcsolatom, volt egy gyónás élményem, amikor tényleg azt 
éltem meg, hogy az Isten tényleg megbocsát nekem, hogy tényleg elfogad 
engem, akar engem: úgy ahogy vagyok, aki vagyok.
 Akkor értem el odáig, hogy a papság kérdésével tényleg kell valamit 
csinálni. Akkor az összes pap ismerősömet, akivel beszélő viszonyban vol-
tam, fölkerestem, és megkérdeztem, hogy ők hogy indultak el. Senkinek 
nem mondtam, hogy én pap szeretnék lenni, vagy hogy egyáltalán gondol-
kodom ezen, csak annyit kérdeztem meg: „Figyelj, ne haragudj már, régóta 
ismerjük egymást, de azt se tudom, te hogy kerültél ide? Mesélnél róla?” Sze-
rencsére senki nem kérdezett vissza, hogy ez miért érdekel engem, nem 
örültem volna neki. Az volt akkor bennem, hogy hátha találok olyat, aki ha-
sonló cipőben járt, mint most én, és akkor láthatom, hogy neki „bejött-e ez 
az élet” és az alapján tudok dönteni.
 Aztán nem találtam ilyet. Semmi értelme nem volt ilyen értelemben 
a beszélgetéseknek, de baromi jó beszélgetések voltak. Nagyon jó dolgo-
kat tanultam, nagyon élveztem a történetüket, ezekért végtelenül hálás va-
gyok. Annyi mindent kaptam, és valamennyire megismerhettem, hogy ki is 
az, aki ott áll az oltár előtt, ki az, akit én papnak nevezek, és x éve ismerek, 
és most látom, hogy jutott el idáig. De így nekem kellett végig vergődni és 
tényleg vergődni, mire ki tudtam mondani: „Uram, ha tényleg erre hívsz, ak-
kor induljunk el együtt”. Ha Te akarod, induljunk el, együtt.
 Na igen. Nagyon nehezen mentem szemináriumba, de azt éltem meg, 
hogy a helyemen vagyok. Nem a szemináriumban, mint helyen vagy mint 
rendszerben, hanem a papság felé vezető úton éreztem azt, hogy hazaér-
keztem. Jó látni ebben az Isten gondviselését, főleg így utólag sok minden-
re rácsodálkozom. Mellékszál, de nagyon fontos, hogy Pesten a Központi 
Szemináriumban görögkatolikus papnövendékek is tanulnak. Két nagyon 
jó barátom is görög, együtt kerültünk fel Pestre. Az egyik már pap, a másik 



10 11

83. szám 2022. szeptember  25. 2022. szeptember  25. 83. számBékeHír BékeHír
 Az engedelmességgel kapcsolatban számomra fontos, hogy kinek 
fogadtam engedelmességet. A szemináriumban nem ez volt a központi 
téma. Sokkal inkább a cölibátus. Fiatal felnőttek vagyunk, férfiak, lemon-
dás a házasságról, a szexuális együttlétről sokkal inkább húsbavágóan 
érintett minket. Az engedelmesség része volt már ott is az életünknek, hi-
szen erősen szorított rendszerben éltünk, de nem foglalkoztunk vele any-
nyit. Papként én a megyéspüspökömnek fogadtam engedelmességet és 
azzal nincs problémám. Még nem éltem meg azt, hogy ennek nehézségei 
lehetnek. Diakónusként és most káplánként én a plébános mellé vagyok 
beosztva azért, hogy az ő munkáját, szolgálatát segítsem. Nyilván vannak 
nekem is elképzeléseim, de én itt nem azért vagyok, hogy magamat meg-
valósítsam, hanem azért vagyok itt, hogy a plébános atya szolgálatát és 
elképzeléseit az én képességeimmel segítsem, illetve képességeim hiánya 
esetén ne hátráltassam. Ide teszem, hogy mindenről van véleményem, és 
hangot is szoktam neki adni, de a cél, hogy nekem most fejlődnöm kell. 
Abban kell formálódnom, hogy meglássam, hogy mi az, amiben tényleg en-
gedelmeskednem kell, mi az, amiben tényleg az atyának az elképzeléseit 
kell követnem, és mi az, amikor az engedelmességem, vagy a papságom 
azt követeli, hogy valamit szóvá tegyek. Ide teszem még azt is, hogy mind a 
ketten emberek vagyunk, nekem is vannak hibáim és tévedéseim, meg az 
atyának is lehetnek hibái és tévedései. A kettőnk együtt töltött ideje, arra 
kell, hogy hívjon mindkettőnket, hogy kölcsönösen formáljuk egymást, tük-
rök legyünk egymás számára. Mi az, amit ő lát jónak bennem a közösség 
szolgálatában, s mi az, amit én látok benne a közösséggel kapcsolatosan. 
Ez a formálódás a közösség javára és az Isten dicsőségére kell, hogy le-
gyen. Nyilván elpuffogok magamban, ha valami nem tetszik, de olyan iga-
zán még nem lett próbára téve az engedelmességem..
 Az engedelmesség mellé odatenném a hűséget is, ami talán szintén 
nem egy gyakorolt és felmagasztalt erény manapság, pedig mind a házas-
ságnak és a papságnak is az egyik kulcsa. Engem nagyon megérintett a 
talán már 102 éves Annuska nővérrel való találkozás. Ő egyébként szalézi 
szerzetesnővér. Amikor a húgomat meglátogattam a jelöltségi ideje alatt, 
akkor találkoztam vele: nem tudta, hogy ki vagyok, csak azt mondták neki, 
hogy a Réka bátyja. Amikor megtudta, hogy papnövendék vagyok, megszo-
rította a kezemet, már ahogy egy 100 éves néni szoríthat…, s annyit mon-
dott: „A hűség! A hűség a legfontosabb!” Ennyi volt. Aztán visszakísérték a 
szobájába. Annyira megérintett és bennem van ez a mondata, hiszen ő ezt 

még Fülöp érsek metropolita titkára: jövőre házasodik, majd utána szente-
lik. Egyikőjük három évig szobatársam volt, így tényleg hárman közvetlen 
együtt éltünk. Egészen elképesztő volt. Persze folyton hecceltük egymást, 
hogy imádkozunk egymás megtéréséért, „húztuk” egymást mindig, ahogy 
csak lehetett. Nagyon sok mindent megtapasztaltam általuk emberileg is, 
barátilag is meg egyházilag is. Szertartásaink, lelkiségünk különbözősé-
gét látva én azt éltem meg, és szerintem ők is, hogy az egyháznak a gaz-
dagsága így teljes, hogy egymás kincseiből meríthetünk, gazdagodhatunk. 
Nagyon hálás vagyok, hogy megismerhettem őket, hiszen magamtól biztos 
nem mentem volna be egy ilyen szertartásra. De így, hogy ők bevezettek, 
örülök, hogy a keleti lelkiség is része lehet valamilyen szinten az életem-
nek. A másik, hogy általuk a cölibátushoz való viszonyom/elgondolásom 
is teljesen fel lett forgatva. Még Esztergomban hébe-hóba beszélgettünk a 
társainkkal erről, „a nagy bölcsességek meg lettek fogalmazva” szép ma-
gyarsággal, de amikor felkerültem Pestre, és azzal szembesültem, hogy a 
papnövendék szobatársam szakított a barátnőjével, és beszélgettünk erről, 
azért nem volt könnyű. A másik srác a távkapcsolat nehézségeit élte: ritkán 
találkozhattak, a lánynak is voltak igényei, többet szeretett volna a párjával 
lenni – ezeknek a feszültsége abszolút az enyém is volt azáltal, hogy egy 
szobában voltunk, és ők a barátaim voltak. Érdekes volt, hogy készültem 
a diakónus szentelésemre, ahol fogadalmat teszek: az engedelmesség, a 
cölibátus megtartására és a zsolozsma végzésére – és eközben szervezzük 
barátom legénybúcsúját és az esküvőjét, aki ugyanolyan pap, mint én…. de 
ez is csak árnyalta bennem a sztereotípiát, hogy a görögöknek könnyebb, 
mert ők házasodhatnak, mi latin papok pedig nem – hát nem, egyáltalán 
nem könnyebb nekik, talán még nehezebb. Ugyanakkora – ha nem nagyobb 
– nehézség, feladat családos papnak lenni, mint cölebsznek. A nagy igaz-
ságokat, amiket megfogalmaztunk a cölibátussal kapcsolatban, jó volt ösz-
szevetni a valósággal, hogy hogyan is működik. Hálás vagyok a Jóistennek, 
hogy ebbe így betekintést engedett.
 Egy évig voltam diakónus Soroksáron. Kegyelmi időszak volt, s most 
meg ide kerültem.
 » Aminek mi nagyon örülünk… Más témát érintve az engedelmesség 

mennyire könnyű neked? A jelen világban talán nem annyira haszná-
latos magatartásforma, már gyerekkortól egyre ritkább viselkedés-
forma. Neked ez most fogadalom.
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egy élettel igazolta (és nem is akármilyen élettel…). Ha ezt, hogy a hűség a 
legfontosabb, csak egy random valaki mondja: üres klisé, jól hangzik, de 
semmi több – számomra nem hiteles, viszont ezt olyan Valaki mondta, aki 
ezt élte, és nem rövid ideig. Nem másfél hónap házasság után… hanem 
egy 100 éves élet után mondta. Ez ott van előttem szempontként, hogy ezt 
éljem, és a lelkiismeretvizsgálatomban is rendszeresen jelen van. Ha én 
eltérek attól, amit az Istennek ígértem, ha megszegem a hűséget, az még 
inkább bánt engem, mert egy olyan Valaki hívta föl erre a figyelmemet, aki 
ezt az életével alátámasztotta. Ha nem találkoztam volna Annuska nővér-
rel, és nem ezt mondta volna nekem, nyilván akkor is szempont lenne a hű-
ség a lelkiismeretvizsgálatomban, de így ez által még nagyobb a bánatom, 
ha eltérek ettől. Megrendítő, hogy valakinek 100 év után ez a legfontosabb 
tanács, amit fontosnak tart továbbadni.
 Remélem, 10, 20 év múlva sem fogok másként gondolkodni ebben 
a kérdésben, de lehet, hogy akkor más lesz a legfontosabb erény, amivel 
dolgoznom kell, de adja Isten, hogy 20 év múlva is ilyen módon csengjenek 
bennem ezek a szavak! Találkoztam valakivel, aki egy éve pap, és mondta 
neki egy néhány éve már papként szolgáló barátja: „Legalább még egyszer 
ennyit”! Igen, ebben van egy vicc, egyfajta keserédesség, de azért egy nagy 
adag valóság is.
 » Ahhoz mit szólnál, ha Rómába küldenének?

 Amikor engem felküldtek Pestre, akkor sok szempontot mondtak. 
Mindegyik kicsit igaz volt, és mindegyik egy kicsit csúsztatás. Benne volt 
az is, hogy az évfolyamunkkal nagyon szétfeszítettük a kereteket. Talán úgy 
fogalmaznék, hogy komoly “tükrök” voltunk a rendszerrel szemben. He-
ten kezdtük, és mindannyian valamilyen módon „kilógtunk a sorból”. Nem 
azért, mert nagy rebellisek lettünk volna, nem. Volt, aki a hitével, vagy a 
katolikus egyház iránti hihetetlen szenvedélyével, volt, aki 0-24-ben tolta 
az imát, meg aztán voltunk mi, akik csak úgy voltunk. Szóval mindannyian 
egy kicsit kilógtunk. Vajon miért küldtek fel Pestre? Azt várták, hogy kicsit 
megkomolyodom, hogy a környezet kicsit jobban motivál a tanulásra. Elég 
tróger voltam/vagyok: jó az agyam, de nem vagyok szorgalmas. Azt is vár-
ták, hogy itt Pesten több lehetőségem lesz a tanulásra. Így kaptam az áthe-
lyezésemet: ha a képességeim engedik, akkor (tovább)tanuljak. De nekem 
fizikailag fájt, hogy szakdolgozatot kellett írnom. Előadást szívesen tartok, 
órán beszélni nagyon szívesen, lelkiismeretesen készülök, még akkor is, 

ha sokkal több idő kell a felkészüléshez. De az, hogy leüljek több oldalas 
összefüggő dolgot írni, az nekem nehéz. Bíboros atya is tisztában volt az én 
vergődésemmel, mert már tavaly befejeztem az egyetemet, de a szakdol-
gozatomat nem írtam meg, ezt a diakónusi szolgálat alatt kellett befejezni, 
és így is az utolsó pillanatra lettem kész. Bíboros atya felhívott telefonon, és 
kérdezte, hogy hol van a szakdolgozatom, mert mellette ül a témavezetőm, 
és még nem küldtem semmi anyagot… Közben már beadtam a szentelé-
si kérelmemet – ennek kapcsán hívott fel –, és mondta, hogy átimádkozta 
a dolgot, szeretne felszentelni, de csak ha készen lesz a szakdolgozatom. 
Tehát a végletekig húztam, míg ez lett a szentelésem végső feltétele. Végül 
leadtam. Itt Pesten az egyetem a saját rendszerét követi, nem az egyház-
megyéjét, ezért nekem a szentelésem után volt az államvizsgám és a védé-
sem.
 » Mi volt a témád?

Jürgen Moltmann*, abszolút kortárs német protestáns teológus szenthá-
romságtani elgondolásának bemutatása, kicsit a katolikus kiértékelése, 
kritikája volt a témám. Az Isten (Atya) „szenvedő-képessége” (annak lehető-
sége) volt az egyik központi kérdés. A Szentháromság mibenléte egy eszka-
tológikus beteljesedési folyamatként jelenik meg Moltmann teológiájában, 
és ezért van egy kis teremtéstani mozzanata is. Bonyolult, és nem túl ka-
tolikus megközelítés. Baromi érdekes volt, de nem vállalnám még egyszer. 
Örülök, hogy meglett. Magára a munkára nem vagyok büszke, de arra, hogy 
leadtam, hogy elkészült, azért nagyon hálás vagyok. Puskás Attila atya volt 
a témavezetőm, rengeteget köszönhetek neki.
 » Elmélkedős pap vagy vagy cselekvő?

 Én gondolkodó pap szeretnék lenni. Nem tartom jó megközelítésnek, 
hogy van a tudós pap és a gyakorlatias pap. Azt gondolom, hogy minden 
papnak feladata az, hogy keresse az Isten igazságát. Igazából ez a teoló-
giának a művelése. Persze nem elvárható, hogy valaki egy húzós nap után 
még este elvont teológiát olvasson, akár idegen nyelven, de olyan nem le-
het, hogy befejeztem az egyetemet, és köszönöm, most már nem foglalko-
zom ilyenekkel. Az ilyen fajta szellemi igényesség kell, hogy mindenkiben 
ott égjen. Ennek maximum fizikai korlátai lehetnek, olyanok, hogy nem fér 
bele az időbe, vagy mert annyira kipurcantunk, hogy már nem bírunk gon-
dolkodni; nem pedig az, hogy fel se merül az igény, hogy olvassunk egy-egy 
teológiai könyvet, vagy néhány cikket. Nem kell 5000 oldalas Rahner vagy 
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Barth köteteket olvasni, vagy valamelyik skolasztikus szerzőt latinul. Befi-
zetem magam egy teológiai folyóiratra, és abban igényes cikkeket is írnak, 
sok jót is lehet találni bennük. Ez fontos, hogy része legyen az életünknek, 
szeretném, hogy ez az érdeklődés ne aludjon ki bennem! Megeshet, hogy 
valaki elvonul a szobájába, ki se jön onnan: de az egyháznak kell, hogy 
legyen olyan gazdagsága, színessége, hogy tudós papnak is legyen helye 
benne. Az nem jó, ha teológus csak civil lehet, mert papként már nem fér 
bele az életünkbe. Már úgy értem a teológust, hogy tényleg aktívan publi-
káló, könyveket író szerző. Ha ilyen nem fér el az egyházmegyében, az nem 
nagyon oké.
 Szeretnék olyan pap lenni, akinek az életében a teológia művelése is 
benne van, de az emberekkel is közvetlen kapcsolatban marad. Szerintem 
az embereknek nagy igényük van – ezt tapasztalom saját korosztályom-
ban és diakónusi szolgálat után – értelmes dolgokat hallani. Vágynak rá az 
emberek, hogy értelmes dolgokat halljanak. Főleg az én generációm igen 
szőrszálhasogató, a papnak készen kell állni, hogy segítse őket ebben a 
helyzetben. Valószínű nem tudok mindenre válaszolni, de buzdítani kell és 
együtt kell keresni az igazságot. Nagyon szomorú, ha valakiből ezt az éhsé-
get a pap öli ki…
 » Vajon egy papi hivatásban mi az alap? Az Isten szeretete vagy az 

emberek szeretete? Kell szeretni az embereket is, vagy elég az Isten 
iránti erős vonzalom?

 Egy pap, ha tényleg istenszerető ember, akkor nem lehet, hogy ne le-
gyen emberszerető. Isten- ember- és önszeretet. Ez egy háromlábú szék. 
Egyik a másik kettő nélkül nem igazán működik.
 » Köszönöm a lehetőséget a plébánia híveinek nevében is, és kérjük 

életedre a Jóisten áldását. Ő álljon melletted, Te pedig fogd a kezét 
hűségesen, és menjetek tovább – együtt.

***

* Jürgen Moltmann 1926. április 8-án látta meg a napvilágot az észak-né-
met kikötővárosban, Hamburgban, és ma ő a 20. század egyik kiemelkedő 
és karakteres református teológusa. A „Remény teológiája” című művével 
1964-ben, a hidegháború kellős közepén robbant be a nemzetközi teológiai 
gondolkodásba. Isten nem csak egy különös század tanújává tette, hanem 
megengedte neki, hogy nagyszabású életművében átgondolja, ezer és ezer 
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teológussal átgondoltassa könyvein keresztül a keresztyén teológia, üze-
net sarkalatos tételeit, igazságait. Hazánkban is többször tartott előadást, 
könyveiből több is megjelent egészben vagy részletekben. Születésnapjára 
Németországban kiadták legfontosabb munkái gyűjteményét. Lehet vitatni 
bizonyos nézeteit, csak egyet nem lehet: kétségbe vonni korszakos teológi-
ai befolyását, és hitben fogant derűjét.
 Német családjának nem volt sok köze a keresztyénséghez. Ő maga 
tizenhat évesen Einsteinnel foglalkozott, matematikát és fizikát akart ta-
nulni az egyetemen. Csakhogy Isten közbeszólt. 1945-ben német katona-
ként fogságba esett, majd 1948-ig fogolytáborról-fogolytáborra szállítot-
ták. Először Belgiumban tapasztalta meg a bezártságot, ahol már néhány 
keresztyén csoporttal találkozott. Egy amerikai tábori lelkész adta kezé-
be először az Újszövetséget és a Zsoltárokat kis zseb biblia formájában. 
Egyre inkább kezdte el foglalkoztatni őt a keresztyén hit, és a megváltás 
páratlan csodája. Később úgy vallott erről az időszakról: „Nem én találtam 
meg Krisztust, hanem Ő talált rám”. Aztán Belgiumból átszállították Skó-
ciába, Kilmarnockba, onnan az angliai Nottingham melletti Norton Camp 
táborba. Itt több teológiai hallgatóval is találkozott, az ott tartott teológiai 
szemináriumokon falta a keresztyén hit elérhető „útikönyveit”, teológu-
sok munkáit. Olyan jelentős személyek is megfordultak a táborban, mint 
a német hitvalló egyház legjelentősebb teológusa, Martin Niemöller, vagy 
az amerikai Reinhold Niebuhr. Sok évvel a bezártság után, visszapillantva 
megtérése, pontosabban Krisztustól történt megtalálása éveire, ezt vallot-
ta: a 20. században az istenélmény megtapasztalásának kiváltképpen való 
helye a „cella” – legyen az fogolytáborban vagy börtönben. A kezdeti évek-
ről, hitre téréséről írta helyenként egészen lírai, szép vallomásos, konfesz-
sziós könyvét, ami 1997-ben nálunk is megjelent magyarul, Az élet forrása 
– A Szentlélek és az élet teológiája címmel e sorok írójának fordításában 
(kiadta a Református Zsinati Iroda a Dr. Szathmáry Sándor által szerkesz-
tett Nemzetközi Theológiai Könyv sorozat 30. köteteként, 173 oldalon). A 
római katolikus /!/ Távlatok.hu könyvismertetőjében ez olvasható: „A mű 
a kiváló református teológus…egyik 1991-es zsebkönyvét nyújtja magyar 
fordításban. A Szentlélek évében örömmel ajánljuk katolikus olvasóknak is 
ezt a kiváló bevezetést a pneumatológiába =a Szentlélek-teológiába. Segít 
a lelki megújulásban, és reménységre sarkall: mert „Annyi energia van a 
világban, amennyi remény”.
 Jürgen Moltmann többször járt hazánkban. Szakavatott ismerője, te-

Elsőáldozás 2022. május

Templombúcsú és Újmise
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találásnak az öröme lett és maradt életének, teológiájának, nyilvános-, és 
magán életének a cantus firmusa, visszatérő, jellegzetes főszólama. Isten 
tartsa meg a Lélek tiszta derűjében, a hit örömében Jürgen Moltmannt – ad 
multos annos, amíg az Úr akarja!

Írta: Dr. Békefy Lajos, a KDNP PM külügyi titkára
Forrás: kdnp.hu/protestáns műhely

Búcsúzóul...

Hálás szívvel!
 Amit sosem fogok elfelejteni, kedves Béke téri Hívek, hogy milyen 
szeretettel fogadtatok, és milyen lelkesedéssel vettetek körbe diakónusi 
szolgálatom alatt. Pedig idegen voltam, de ti befogadtatok. Szeretném most 
ezúton is megköszönni nektek a lakásszentelőket, amiken vendégül látta-
tok, a ministránsok hatalmas koszorúját, amivel körbevették vasárnapról 
vasárnapra az oltáron lévő Jézus Krisztust. 

 
Hálás vagyok a hétfői dicsőítő szentségimádásokért, a gyönyörű hangú 
énekesek szolgálatáért, az orgonisták játékáért, továbbá az Alpha kurzus 
őszinte lelkesedésű szervező csapatáért, a Bétások vidám és barátságos 

ológusi barátsággal átszőtt kapcsolat-ápolója, fordítója volt és maradt Dr. 
Szathmáry Sándor református professzor, lelkipásztor, művei egy részének 
hazai ismertségéért a legtöbbet tévő „moltmannista”. 1989-ben „A remény-
ség fényei: Jürgen Moltmann theológiája” címmel szövegrészeket adott 
közzé 383 oldalon a kötet fordítója és az utószót író Dr. Szathmáry Sándor. 
Ugyanő fordította és szerkesztette Moltmannak a teológiai esztétika témá-
jában írott „Kincs a szántóföldben” c. kötetét, melyben 259 oldalon fejtegeti 
az öröm helyét és jelentőségét a keresztyén teológiában és a keresztyén 
életben. Számos tanulmányát is lefordította, ezek java része a Theológiai 
Szemlében jelentek meg ökológiai, ünnep-történeti, üdvtörténeti, politi-
kai teológiai, krisztológiai, tudománytörténeti, piacgazdasági témákról. 
Moltmann hazai megismertetéséhez a római katolikusok is hozzájárultak. 
2006-ban a Bencés Kiadónál jelent meg „Minden végben kezdet rejtezik” 
című könyve a világtörténelem és kozmosz „végéről”, illetve a pozitív ke-
resztyén jövő várásról. Moltmann többször tartott előadást az elmúlt negy-
ven év során a budapesti, debreceni, sárospataki református teológiákon. 
1980-ban megjelent „Szentháromság és Isten Országa” című könyvét „há-
lával és testvéri közösségben” ajánlotta a budapesti Ráday Kollégium Re-
formátus Teológiai Akadémiájának és a Magyarországi Református Egyház 
Doktorok Kollégiumának.
 Viszont ahhoz képest, hogy a Google-ben klikkelhető wikipedia felü-
letén életrajza, műveinek elemzése 17 nyelven olvasható, a nagy világnyel-
vek mellett például finnül, dánul, horvátul, indonézül, hollandul, lengyelül, 
oroszul, szerb-horvátul, japánul, koreaiul, kínaiul, meglepő, hogy magyarul 
ott semmi sem olvasható róla. Ez kinek a szegénységi bizonyítványa va-
jon? Amikor a kilencvenes évek második felében hazánkban járt, előadása 
tolmácsaként elkísérhettem több helyre: szatmári gyülekezetbe, teológiai 
akadémiákra, családi otthonba. Meglepett állandó humor készsége, a sze-
mében és szája sarkában bujkáló folytonos életöröm. Valóban az öröm te-
ológusa Jürgen Moltmann. Amikor a Hortobágyon, a kilenclyukú híd előtti 
kirakodó vásárban és a pásztor múzeumban a népművészet gazdag remek-
léseit, kézműves alkotásait nézegettük, gyermeki örömmel próbálta fel a 
subát és a bekecset, fújt bele a furulyába, forgatta érdeklődéssel a faragott 
pásztorbotot, fokost, ostornyelet. Akkor megéreztem rajta, hogy öröme a 
megtalált, otthon lévő, hazaérkezett emberé. Azé, aki a helyén van ebben a 
hontalanságot gyártó világban. Amint keresztyén életútja elején megfogal-
mazta: Nem én találtam meg Őt, hanem Ő talált meg engem. Ennek a meg-
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akik Isten ügyéért életüket adják a világnak. Egy új kolostorról álmodott. A 
benedeki lelkiségű apáca hol máshol, mint egy Szent Benedekről elneve-
zett településen talált egy telket. Külföldi ismerőseit, rendtársait, Benedek 
rendi szerzetestestvéreit kérte, hogy adományaikkal támogassák az ügyet, 
amit Isten nevében vállalt. Messzi, északi országból érkezett a faanyag és 
a tervek az építkezéshez, a munkálatokat határon túli honfitársai végez-
ték és pénzadományt is kaptak több helyről. Így hamarosan felépült a fából 
készült kolostor, amiben megkezdhette működését. Lelkigyakorlatoknak, 
hivatástisztázó napoknak adott otthont az új épület. Ancilla nővér imádko-
zott („Uram, mutasd meg, mit szeretnél ebből a helyből?”), dolgozott és várt. 
A kolostor is várta a lakóit, de hiába teltek, múltak az évek, új hivatás nem 
született. Mint mindenhol Magyarországon, a hívek lélekszáma az ő kis fa-
lujában is egyre kevesebb lett. A gyülekezetek fogyatkoztak és tagjaik idő-
södtek. A nővér azonban nem keseredett el, hite erősítette, bízott az Isten-
ben, alázattal elfogadta, amit az élet adott, s mielőtt elköltözött Teremtője 
mennyei kolostorába, az egyház szívére helyezte az épület sorsát.
 A területi megyéspüspök egy fiatal, tehetséges papját küldte erre a 
településre az ott élő híveket szolgálni. Talán egy akármilyen egyszeri pap 
elszomorodott volna, és csöndes beletörődéssel tartotta volna a miséket, 
üres templomban, elvonultan, magányosan, alázattal. A kinevezett pap vi-
szont nem így cselekedett. Megérintette őt Ancilla nővér álma és elkezdte a 
kolostor épületét csinosítani. A kerengőből étkező helyiséget alakított ki, a 
szobákat felfrissítette, és táborozási, lelkigyakorlatos lehetőséget kínált a 
kaposvári egyházmegyének. A környéken a gazdasági válságok munkanél-
küliséget, és ebből fakadó elszegényedést okoztak. Az iskolák bezártak, a 
dolgozók ott is munkanélkülivé váltak. Az atya, aki érző figyelemmel szem-
léli a környezetét meglátta azt, mire van szüksége az embereknek: mun-
kára, ételre, szeretetre, ezért maga köré gyűjtötte azokat, akik szeretnek 
dolgozni, és kialakított egy konyhát, ahol a szegényekre főznek. Minőségi 
ételre törekedett. A helyi termelőktől rendelte be a zöldségeket, tojást, tejet, 
húst. Egyre nagyobb igény lett a készételre, a finom falatoknak híre terjedt, 
más helyekről is kaptak megrendelést, ami már bevételt is jelentett. Az atya 
korszerű lelkigyakorlatos házról álmodott, ezért pályázatokat írt, és nyert 
nemes céljaira. Öt épületet épített, mindben 4-4 ágyas kis lakosztályokkal, 
klímával, napelemmel, és minden kényelemmel, ami egy elmélkedő lelket 
kényeztethet. Fiataloknak is kialakított külön „nomád” táborhelyet, létre-
hozott két „remetelakot”, (a megyéspüspöke örömére is, aki a lehetőséget 

csütörtöki alkalmaiért. Külön köszönöm Antal atya bölcs tanácsait, illetve a 
közös reggeli teázásokat. Szívesen emlékezem vissza minden hittanosom 
Istenkereső érdeklődésére, a nyári ministránstábor szép perceire. Megha-
tottan állok meg a sok-sok kedves üzenet és ima előtt, melyeket tőletek 
kaptam. És szívembe zártam azt a hatalmas ajándékot is, hogy elkísértetek 
a papszentelésemre (sőt voltak, akik még gyalogos zarándoklatot is fel-
ajánlottak értünk). Mind-mind felejthetetlen élmény és emlék, amiért egy-
szerűen hálás vagyok a Jóistennek!
 Most tovább kellett mennem, egy másik, másfajta, de izgalmas és 
fantasztikus helyre. Búcsúzóul csak egy szerető, atyai buzdítást szeretnék 
nektek ajándékozni: becsüljétek meg egymást! Értékeljétek a másik em-
berben lévő kincseket, a másik ember munkáját, fáradozását. Legyetek há-
lás szívűek, hogy megláthassátok a minket nagyon szerető Isten ajándékait 
és csodáit, melyek elrejtettek embertársaitokban és a környező világban. 
Legyetek életvidámak, mert Isten az örök boldogságra hívott meg minket! 
Isten áldjon Benneteket!

Szeretettel: Bálint atya

Mese, nem(csak) gyerekeknek

Mese az egyszeri papról,  
aki megváltoztatja a világot

 Élt egyszer egy hazájából elszakadt, de szülőföldjét mindig szívén vi-
selő bencés lelkiségű, nemes lelkű, ember és Istenszerető apáca, Ancilla 
OSB nővér. Nem saját akaratából hagyta el az otthonát, a kegyetlen tör-
ténelmi események miatt kellett távoznia hazai kolostorából, hogy tovább 
tudja szolgálni az Istent, amire különös hivatást kapott. Salzburg városában 
lelt új otthont. Imával és hittel várta, hogy egyszer visszatérhessen szülő-
földjére, hogy újra ott munkálkodhasson. Hosszú évek múltán megadatott, 
hogy egy régi, egyházat, hitet elnyomó rendszer véget érjen, és országa 
új lehetőségek útjára léphetett. A szerzetes- és apácarendek visszakapták 
működési jogukat, nem kellett tovább bujkálni, titkolózni, külföldön keresni 
menedéket. A kedves apáca fellelkesülve térhetett vissza hazájába, hogy 
Isten dicsőségét hirdesse hite és karizmája által. Szerette volna rendjét újra 
indítani, hivatásokat ébreszteni, hogy legyenek itthon is olyan fiatal lányok, 
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Vers (ima)

Fohász
Uram! Nem csodát, nem jelenéseket kérek Tőled.

A mindennapok küzdelméhez adj erőt nekem!
Kérlek, taníts meg a lépésről lépésre Feléd haladás művészetére,

Hogy föltaláljam magam a napi forgatagban,
Hogy idejében és talpraesetten tudjak dönteni,
Hogy ügyeimben okosan gyümölcsöztessem 

ismereteimet és tapasztalataimat!
Segíts, hogy helyesen tudjam beosztani az időmet!

Add, hogy biztosan érezzem, mely ügyem nem tűr halasztást!
Segíts, hogy mindig időt találjak a szellemi, lelki feltöltődésre is!

Kérlek, segíts, hogy minden esetben 
a lehető legjobban készülhessek föl az éppen előttem álló feladatra!

Add meg, Uram, a kegyelmet, hogy akivel csak találkozom, 
arra úgy tudjak odafigyelni, és úgy tudjak neki segíteni, 

mintha Téged hallgatnálak, és Neked segítenék!
Add, hogy mélyen megértsem, nehézség, kudarc, 
sikertelenség és zsákutca is lehet sorsom része!

Sőt! Ezek szükségesek is ahhoz, hogy fejlődjek és megérjek.
Kérlek, szükség esetén, a kellő pillanatban küldj valakit, 

aki jó szívvel szemembe meri mondani az Igazságot, 
ha amúgy berzenkednék ellene!

Tudom Uram, hogy számtalan nehézséget nem a lázas tevékenység, 
hanem az idő old meg.

Te jól tudod, mily nagyon rászorulok az őszinte barátságra.
Add, hogy kiérdemeljem az életnek ezt a legszebb, legértékesebb, 

leggyöngédebb, hatalmas ajándékát!
Kérlek, tartsd távol tőlem a szorongást okozó gondolatot, 

miszerint életem hiábavaló lenne!
Ne azt add; Uram, amit kívánnék, hanem azt, 

amire szerinted valóban szükségem van!
Kérve kérlek, taníts meg, Uram, 

a lépésről lépésre Feléd haladás művészetére!
Antoine de Saint-Exupéry

szintén rendszeresen kihasználja) ahová el lehet vonulni kis időre a világ 
zajától csak Istenre, a Lélekre figyelve.
 Mára 5000 főre készítenek a környékbeli konyháik ebédet. Több csa-
ládnak van megélhetése, abból a munkából, amit ott végeznek. A lelki-
gyakorlatos házban már jövő évre is le van foglalva minden hely. A szép 
étkezőben esküvők, egyéb rendezvények lebonyolítására is lehetőség van. 
A csodálatos előadóterem/ház, ami fel van szerelve büfével, kis helyisé-
gekkel, mozgássérült mosdóval, projektorral, hangosítással… korszerű és 
elegáns épület, nagyobb egyházi eseményeknek, ünnepeknek ad otthont.
 A fű zöld, az emberek mosolygósak, csönd, békesség, nyugalom, ké-
nyelem, madárdal vesz körül mindent, erdő, mező halastó, bicikliút, foci-
pálya, kávé kényezteti a testet és lelket. A szomszédok védik a komplexum 
biztonságát, a fából faragott Szent Benedek szobor áldását adja az arra 
járóra, a kápolnában egy középkori, egyedülálló ábrázolású, megrendítő 
„pestises Jézus” feszület emlékeztet a legnagyobb áldozatra.
 Talán ilyen a mennyek országa. Imádságos lelkület, szorgalmas mun-
ka. Szent Benedek rendjének áldott hagyatéka. Köszönet Ancilla nővérnek, 
hogy megteremtette az alapokat, és ha apácák (még) nem is töltötték fel 
az épületet, imádságok, megtérések, megbékélések, újjászületések, ki-
engesztelődések, felismerések, bűnbánatok, elmélyülések színtere lett az 
építmény és környéke.
 Mesés valóság – valóságos mese ez a hely, büszke voltam arra, hogy 
itthon találunk ilyen gazdagságot, mégis egyszerűséget. Annyi szép tájunk 
van, annyi szép kincse van országunknak, bizonyára akad mindenhol szor-
galmas és hívő lélek, aki boldogan lenne munkatárs hasonló kezdeménye-
zésekben.
 Teljes szívemből vágyom és kívánom, hogy az egyszeri atyából sok-
szori atya legyen, ilyen hivatások, karizmák és erők, bölcsességek és sze-
retet, figyelmesség és akarat, alázat és bátorság, szorgalom és bizalom 
töltse el az egyházunk papjait, híveit, hogy kicsi országunk erős legyen 
jóságban, hitben, reményben és szeretetben! Egyre több helyen ismerjük 
fel a környezetünk értékeit, kiaknázatlan forrásait, ínségeit és adományait! 
Lehessünk bátrak, kezdeményezők és szorgalmasak egymás javára, Isten 
dicsőségére, saját lelkünk megmentéséért! 
 Isten jósága általunk áradjon szét a világban, hogy a mese máshol is 
valósággá válhasson!

Aki nem hiszi, járjon utánam ☺!



26 27

83. szám 2022. szeptember  25. 2022. szeptember  25. 83. számBékeHír BékeHír
 1992 körül indult a plébánián a nyári táborozás, mely kezdetben még 
csillagtúra jellegű volt: minden nap itthonról indultunk a környék látnivaló-
ihoz, és örültünk, ha 12-15 gyermek összejött az alkalmakra. Aztán teltek, 
múltak az évek, igyekeztünk a közösséget erősíteni, megtartani, össze-
tartani, és lassan 30, 40, 50 fős táborokat is tudtunk már szervezni, mert 
volt rá igény. A létszám nőtt, az anyagi fedezet viszont csökkent. Kevesebb 
pályázati forrás állt rendelkezésre ilyen jellegű táborok szervezéséhez, mi-
közben a táborozók elvárásai is nőttek, nem lehetett nomád, „földön alvós” 
táborokat szervezni. Így találkozott össze a Csodák Csodája Alapítvány és a 
Szent László Plébánia a közös célok mentén, és mivel a mi közösségünknek 
is vannak fogyatékkal élő tagjai, belevágtunk a közösen megálmodott “Cso-
datáborok” szervezésébe. Szorgos munkával, pályázatok felkutatása útján 
sikerült pénzügyileg biztos hátteret teremteni, és így tudtunk nagycsalá-
dosoknak, és a nehezebb anyagi körülmények között élő családjainknak is 
kedvező részvételi díjat biztosítani a közösségi programokhoz. Az utóbbi 
években már 60-70 fővel rendeztük a táborokat, és családos jelleget, a szü-
lői jelenlétet is bevállaltuk annak érdekében, hogy az adott helyszínen minél 
több látnivalóhoz eljussunk, hiszen a részt vevő szülők autóikkal segíteni 
tudtak ebben.
 Bíztunk abban, hogy azáltal, hogy fogyatékkal élő gyermekeket és 
fiatalokat is magunkkal viszünk, a plébániánk gyermekei, fiataljai szociáli-
san érettebbek, érzékenyebbek lesznek, szemben azokkal, akik soha nem 
találkoznak ilyen élethelyzetekkel. Reménykedtünk, hogy erősödik a jóság, 
az önbizalom, a megértés, elfogadás, együttérzés gyermekeinkben, és erőt 
kapnak saját gyengeségeik leküzdésére, amikor nehezebb helyzetű társa-
ikban látják a küzdelmet a legalapvetőbb dolgok eléréséért, vagy amikor 
ők képesek még a hátrányaikból is erényt kovácsolni – gyengénlátó gyer-
mekek csodálatos rajzai, mozgáskorlátozott fiú úszóbajnokságai... Azon 
fáradoztunk, hogy ép gyermekeink megértsék, hogy vágyaink, érzéseink 
ugyanolyanok, csak a testünk az, ami másként működik.
 A vírushelyzet folytán a 2020-as táborozás elmaradt. A világ lelassu-
lása több gondolatra, talán az élet átértékelésére vezetett többünket. Vajon 
sikerült rendezni a lassabb világban érzéseinket, gondolatainkat? Tudtunk 
terveket szőni a jövőre nézve? Megfogalmazódtak bennünk gondolatok, 
meglátások, melyek jelenlegi életünket vezetik, irányítják?
 A vírushelyzet nem kovácsolt össze minket, nem azt fedeztük fel, hogy 
mennyire hiányzunk egymásnak, hanem többek tapasztalata: arra a követ-

Krónikák

Mire lehetnek jók a közösséggel, közösségben eltöltött pillanatok?
„A pillangók nem látják a saját szárnyaikat, így nem tudják, hogy milyen 
csodálatosan néznek ki; ez az emberekkel is így van. Ezért van szüksége 
mindenkinek legalább egy igaz társra az életben: hogy megmutassa a má-
siknak, mennyire gyönyörű valójában.” (ismeretlen)

A táborainkban, közösségeinkben megéltem ilyen élményeket. Szívből kí-
vánom, hogy minél többünknek a plébánián legyen kedve átélni ezeket a 
pillanatokat! 

MINDEN PROGRAMUNKRA  
SZERETETTEL VÁRUNK MINDEN KEDVES TESTVÉRT!

Ministráns tábor
 Nagyon szívesen gondolok a táborban töltött 5 napra .
 Ezt elsősorban Antal atyának és Bálint atyának köszönhetem, illetve
köszönhetjük. Antal atya régi, pilismaróti plébániáján szálltunk meg. Szá-
momra a legnagyobb élményt az esti misék jelentették, ahol minden nap 
más csoport ministrált. Érdekes volt az új szokásokat követni.
 Sokat mozogtunk. Kirándultunk a Rám-szakadékhoz. Izgalmas volt a 
patakon száraz lábbal átkelni, hegymászáskor a guruló köveket kikerülni. 
Mi nagyok jobban féltünk, mint a kicsik. Kedves élmény marad a métázás. 
A csapattársainkért lelkesen szurkoltunk.
 A legeslegnagyobb élmény mégis az volt, hogy mindenki minden-
kit szeret.

Szilvike

Csodatábor 2022. Kőröshegy
… és egyéb gondolatok
 Jó lenne egyszer visszaemlékezni, hogy hányadik „Csodatábor” szer-
veződött meg az idén, hiszen az évek telnek, az emlékezetünk fogyatkozik, 
próbáljuk felidézni a színhelyeket, de folyton elveszítjük a fonalat.
 A plébánián mintegy 30 éve szervezünk táborokat, s van köztünk 
olyan személy is, aki azóta már öt gyermekével és férjével együtt vesz részt 
ezeken az eseményeken, s van olyan, aki születésétől fogva részese a prog-
ramnak.
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persze lettek megbántódások kibékülésekkel. Sokat nevettünk, társasjáté-
koztunk, beszélgettünk, rohangáltunk, játszottunk. Volt finom ételünk, és 
kevésbé finom is, de éhen nem haltunk. Kaptunk fagyit a Püski család, és 
süteményt a Dénes család jóvoltából.
De az éremnek két oldala van, nem szabad úgy tenni, hogy ne beszéljünk a 
nehézségekről, amely természetesen a táborozók boldog vidámságát nem 
érintette. Néhány tervemet, szándékomat ugyanis nem tudtam megvalósí-
tani. Hiányzott az esti áhítat, ahol együtt énekelhettünk és imádkozhattunk 
volna, mert olyan hosszú időt vett el a vacsora, a fürdés, rendrakás, taka-
rítás, hogy utána már nem lehetett összehozni a csapatot. Mondjuk ki: nem 
volt rá igény… Nem sikerült a vetített filmekről kiscsoportokban beszélget-
ni, amit nagyon szerettem volna. Nem sikerült kialakítani csapatokat és ki-
nevezni csapatkapitányokat, hogy szervezettebb legyen a tábor.
Hálás vagyok mindenkinek, aki velünk volt, akikkel együtt éltük át a kalan-
dokat, együtt nevettünk, játszottunk, beszélgettünk – sok szép pillanatot 
éltünk meg, őszinte szavakat, bensőséges megosztásokat és hitbéli tanú-
ságtételeket. Hálás vagyok a segítőknek, a gyógypedagógusoknak, akik a 
kézműves szakaszt vezették kitartóan és fáradhatatlanul. A szülőknek, akik 
bátorítottak, támogattak, és szabadságot vettek ki, hogy ügyünk megvaló-
sulhasson – remélem, azért nekik is örömteli volt az együttlét! Hálás va-
gyok azoknak, akik ránk bízták a gyermekeiket! Hálás vagyok a különleges 
fiatalokért, akik vállalták önmagukat, és őszintén és tiszta szívvel tudnak 
szeretni és örülni – és azokért, akik velük oly nagy szeretettel, türelemmel 
és együttérzéssel beszélgettek, játszottak, foglalkoztak, figyeltek rájuk.
 Nagyon nehéz volt idén a kellő létszámot megteremteni, ami gondot 
jelentett, hiszen a szállást már február-március hónapban le kellett foglal-
ni, meg kellett előlegezni. Megfordult a fejemben, hogy 30 év után valami 
talán véget ér, és mit tehetek ellene, ha nincs rá igény? Vajon hogyan tudjuk 
megélni a közösséget, a hitünk összetartó erejét ilyen programok nélkül? 
Vajon mire megy el a sok időnk, ami a munkánk után fennmarad? Vajon 
mire költjük a bevételünket? Merre vannak emberi kapcsolataink? Gyerme-
keink hol találnak barátokra? Hol tudhatjuk biztonságban őket?
 Szeretett plébániámon azt látom, tapasztalom, hogy egyre keveseb-
ben jövünk a kirándulásokra, egyre kevesebben veszünk részt a temp-
lom-takarításban. Halódik a karitász, alig van munkatárs. Közösségi 
lelkigyakorlatok alig szerveződnek, nincs rá idő… nincs rá igény… ? A gyer-
mekprogramok is egyre kisebb létszámban valósultak meg, végül feladtuk 

keztetésre jutottunk, hogy igazából nem hiányzik nekünk senki és semmi… 
Általános meglátás, hogy kevesebb a lelkesedés a közösségi programok 
iránt, s talán a plébániai közösségi programok iránt még inkább. Mintha 
a feladatokba nehezebben állnánk bele, és kevesebb lett az elszántság az 
áldozathozatalra. Megmagyarázni nem tudom, de ezt látjuk, tapasztaljuk 
többen más plébániai közösségekben is.
 Irigykedve hallgatom egyes plébániák családos táborozásának nagy 
létszámú összetartását, tehát van, ahol valahogy működik a dolog, de on-
nan is azt suttogják, hogy nehezebben és többet kell küzdeni, hogy újra 
együtt akarjanak lenni, maradni.
 De most inkább beszéljünk a mi táborunkról, amely idén Kőröshegyen 
valósult meg. Rengeteg programmal készültem: vetélkedők, kézműves al-
kotások, Dinópark, Teknőspark, Madárpark meglátogatása, (ez utóbbit már 
nem is tudtuk megvalósítani, de helyette egy régi romvárat bevettünk, és 
kétszer voltunk a Balaton parton fürdőzni.) Kozma Bella Orsi csodálatos 
arcfestő művészi tehetsége által mindenkinek olyan arca lett, amilyenről 
álmodott, igazán fantasztikusak lettek a gyerekek. Kiválasztottam olyan fil-
meket, amik csapatépítésre, családi összetartásra buzdítanak, amik abban 
erősítenek, hogy milyen fontos a tanulás, hogy másoknak mennyi áldozatot 
kell hozni, hogy előrébb jussanak az életben, és hogy mennyire sokat jelent 
a testvéri szeretet, az egymásért vállalt felelősség és áldozat. A táborban 
vendégül láttuk a Pető Intézet több növendékét, konduktorát, illetve hozzá-
tartozókat, akik a tanév során a Csodák Csodája Alapítvány, és legaktívabb 
segítőnk, támogatónk, a fáradhatatlan Dénes István munkahelye, az Ac-
centure multinacionális vállalat együttműködésével megvalósult robotika 
szakkör tagjai voltak. Ők bemutatták 8 hetes tanulmányuk eredményét, és 
“Mikrobi” robotot programoztak. Záró eseményünk pedig egy valódi kalóz-
hajózás volt a Balatonon. A gyerekeink olyan ádáz kalózokká váltak, hogy 
az egész part és a többi hajó is rettegett tőlük, miután eldördült a hajóágyú, 
nem beszélve a hajóra került sellőkről, akik hol itt, hol ott bukkantak fel a 
fedélzeten. Kalózaink megtalálták a rejtett kincset, fel is élték, (megették) 
és boldogan léptek a szárazföldre.
 Majdnem minden nap részt vehettünk szentmisén, ami mindig sokkal 
bensőségesebb, mint itthon a szokásos módon.
 Sikeres, tartalmas és élvezetes volt a tábor. Igen, a gyerekek és a 
felnőttek is sokat dicsérték. Volt, aki haza sem akart menni, volt, aki mire 
Pestre értünk, már vissza szeretett volna utazni. Születtek barátságok, és 
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 Egy tartalmas hetet töltöttünk együtt, amit mindannyian élveztünk, 
mind a gyerekek mind pedig a segítők. Hálatelt szívvel köszönöm a segítők 
és a résztvevők nevében is Antal atyának, valamint Árpád atyának a tábor 
megszervezését. Köszönjük a szülőknek, hogy ránk bízták gyermekeiket és 
egy szép, nyárvégi táborban tölthettük ezt a hetet. Nem utolsó sorban pedig 
köszönjük a Jóistennek is, hogy ilyen jókedvű együttlétet ajándékozott ne-
künk, sok mókával és kacagással. 

Nagy Dávid

Az első egyházmegyei méta bajnokság 
III. helyezést elért csapata

őket.
 Nem működik a férfiklub, csendben véget ért a nőklub, amelyekben a 
kezdeti időkben szép létszámmal férfi-női mivoltukban kerestük Isten ter-
vét, a teremtett világ értékeit, és az élet dolgait elemezhettük, értelmez-
hettük. Beszélhettünk nehézségeinkről, örömeinkről, tapasztalatunkról 
apaként, anyaként, férjként, feleségként, gyermekként, nőként, férfiként, 
egyedülállóként, nagyszülőként, munkatársként… Így van ez a táborral is. 
Kevés az érdeklődő, egyre kevesebb a jelentkező, így akár azt is el kell fo-
gadni, hogy talán nincs rá igény, szükség.
 Nagyon szeretnék egy plébániai megbeszélést, hogy hogyan tovább. 
Hogyan gondoljuk, képzeljük a jövőt, a közösségi élményeket, hogy tud-
nánk kontraszt-társadalmat építeni, ahol a gyermekeink, unokáink, időse-
ink, betegeink biztonságban, valódi értékekkel ellátva nevelkedhetnének, 
kaphatnának gondoskodó szeretetet. Hogy tehetnénk tanúságot hitünkről 
és szeretetünkről? Vagy már erre sincs igény?

Szolnoki Vica

Nyári napközis tábor
 A nyári plébániai napközis tábor augusztus 22-26-ig tartott, ahol kü-
lönböző programokat szerveztünk azoknak a gyermekeknek, akik hétről 
hétre bekapcsolódnak plébániánk életébe. 
 Minden egyes napnak megvolt a maga témája. Az imádság, szentmi-
se, ének, csend, rózsafüzér, valamint a szentségimádás volt a különböző 
napok témája. 
 37 gyermek vett részt a napközis táborban. A lelki programokon kívül 
a gyerekeknek lehetőségük volt sok-sok játékra is, ahol kibontakozhatott 
a csapatban való együttműködésük, kompromisszumra való képességük, 
valamint versenyekben is kipróbálhatták magukat. Részt vettünk plébánián 
kívüli programokon is, például ellátogattunk a Magyar Zene Háza állandó 
kiállítására, ahol megismerhettük a zene felépítését, az ősi hangzástól a 
mai, 21.századi hangzásvilágig.
 Másik plébánián kívüli programként elmentünk kirándulni a Pilisbe. 
Itt az idő kissé elmosta a lelkesedésünket, valamint a jókedvünket, (a sza-
kadó esőben szó szerint bőrig áztunk), de visszatérve a plébániára minden-
ki újult erővel kezdett neki kézműveskedni, csocsózni, Árpád atyával ping-
pongozni, valamint Antal atyával gitározni. 
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